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Innovació en el producte, el procés, l’organització empre-
sarial, amb un objectiu clar: ser més competitius. I sap que 
estem treballant-ho .

La digitalització per a guanyar en eficiència i perquè les 
nostres pimes puguen competir, si no amb igualtat, amb les 
millors condicions i ferramentes. I això estem treballant-ho i 
estem treballant-ho conjuntament amb els sectors productius.

Talent, el coneixement, l’educació i la formació perquè les 
persones puguen aprofitar les seues oportunitats i guanyar 
en la qualitat que ens toca en el teixit productiu. I sap que 
també estem treballant-ho .

La descarbonització de l’economia, amb una aposta ferma 
per la transició energètica i la mobilitat sostenible. I també 
estem treballant en eixa línia .

I suport a nous nínxols, en els quals m’agradaria que vostés 
també estigueren al costat, com són l’economia verda, l’eco-
nomia circular, la simbiosi industrial, fonamental, amb major 
valor afegit, més innovació, que són fonamentals en l’actual 
crisi climàtica i que això sols els ho sent de raspadeta.

I la cooperació, com a eina fonamental per a generar soli-
desa en el nostre teixit productiu.

Això és solidificar una planificació i un pla de ruta que ens 
vam marcar en el 2015 el govern del Botànic i que estem 
desenvolupant i que els números avalen, avalen la gestió que 
estem fent any rere any i, fins i tot, en pandèmia –i ho hauria 
de vore–. I tot això enfortint la cadena de valor des de la 
màxima proximitat i generant el marc d’estabilitat i de confi-
ança amb els agents econòmics i mitjançant incentius i inver-
sions que ampliem any rere any. No cal que li recorde quins 
incentius donaven vostés en 2014 als sectors productius, 
(veus) perquè és ridícul, senyor Carrasco, és ridícul. (Veus)

Model, torne a repetir, que encetàrem en 2015 i que ara 
preconitzen la Unió Europea i institucions internacionals. 
Hem passat la Comunitat Valenciana, el País Valencià, de ser 
paradigma en Europa a ser el que érem fa uns poquets anys i 
ahí han de vore, com deia abans, la diferència entre el rigor i 
la gestió del govern del Botànic i la que feien vostés.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Senyories, i ja, finalment, passarem a l’última pregunta de control 
que formula l’il·lustre diputat José Ciscar a l’honorable consellera 
d’agricultura, desenvolupament rural i transició ecològica.

El senyor Ciscar Bolufer:

Moltes gràcies, senyor president .

Señora consellera, el pasado mes de septiembre la minis-
tra Ribera, a modo de aperitivo de lo que estaba por venir, 

obsequió a nuestros regantes con un trasvase cero en el 
Tajo-Segura, cuando había reservas para poder enviar hasta 
20 hectómetros cúbicos .

Nos gustaría saber cómo valora usted aquella decisión y, si 
más allá de interponer un recurso, que se resolverá dentro 
de algunos años, se ha reunido o ha solicitado reunirse –
ya que el señor Puig, dicho sea de paso, no lo hace– con la 
ministra para decir: ya está bien de tanto atacar el trasvase.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Ciscar .

Li contestarà l’honorable consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies .

Bé, senyor Ciscar, com vosté sap –i per això ho ha dit–, vam 
recórrer eixa decisió. Amb la qual cosa, no estem d’acord 
que se decidira el transvasament zero. No seria la primera 
vegada, i vostés ho saben perquè, de fet, ha passat en 
altres ocasions, fins el punt que en 2017, 2018 hi hagueren 
onze mesos consecutius on no se va transvasar ni una gota 
d’aigua. Eixes circumstàncies, per què són? Per unes regles 
d’explotació, que també vosté coneix, que, segons el nivell 4 
o el nivell 3, condiciona o directament transvasament zero o 
una decisió política en el Govern d’Espanya, en este cas en 
la titular o el titular del ministeri de transició ecològica.

Nosaltres entenem que eixes decisions no han de ser deci-
sions polítiques, sinó que, segons els informes que fan els 
tècnics que diuen que se pot transvasar quan hi ha nivell 3, 
s’acomplisquen. I eixa és la causa del conflicte que tenim, 
quant a les normes d’explotació, pel que se referix al nivell 3.

Però he de recordar-li que el fet que se puga prendre una deci-
sió, al marge del criteri tècnic, ho va fer el Partit Popular. I, per 
tant, doncs, bé, probablement l’error siga haver introduït un 
element polític en una cosa que ha de ser estrictament tècnica.

Li he de recordar, a més, que nosaltres, en eixe mateix setem-
bre, vam al·legar i vam informar també al ministeri d’una cosa 
que estava succeint, que era una tramitació de la llei d’aigua 
de Castella-la Manxa, que en el seu articulat volen introduir 
un control sobre el transvasament que faria inviable el mateix 
i, per tant, nosaltres considerem que no s’ajusta a llei.

És a dir, sempre que podem, en accions jurídiques, en accions 
polítiques i, com no?, en totes i cada una de les reunions en 
consell sectorial, consell consultiu i directament bilaterals, amb 
el ministeri, hem mostrat, sense fissures, una posició del govern 
valencià i de tots vostés, perquè la recolzen, en defensa dels inte-
ressos dels regants que depenen del transvasament Tajo-Segura.

Gràcies . (Aplaudiments)



Número 66  ¦  22-04-2021 Pàg. 3540

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Acabarà formulant la pregunta de control, des del faristol, 
l’il·lustre diputat José Ciscar .

El senyor Ciscar Bolufer:

Gràcies, senyor president .

Bueno, consellera, a ver, el problema de fondo es que sí 
existe una hoja de ruta, que ya denunciamos hace tiempo 
y que se está cumpliendo a pies juntillas. Claro, le pregunto 
por ese trasvase cero, cuando eran 20, porque la minis-
tra, cuando la decisión es suya, recorta al máximo; cuando 
el envío es automático, que no puede tomar ella decisiones, 
lo que hace es poner en marcha un real decreto para seguir 
recortando. Y la puntilla, que es lo que más nos preocupa, es 
el incremento desorbitado de los caudales ecológicos que va 
a llegar con el nuevo plan del Tajo y no va a tardar mucho . Es 
que eso va a ser la muerte del trasvase Tajo-Segura.

Claro, usted sabe que, en estos momentos, hay una sensa-
ción generalizada de los agricultores de la provincia de 
Alicante de que el Consell no está plantando cara como 
debiera al trio Sánchez-Ribera-Page, que están macha-
cando un trasvase del que dependen ochenta mil familias y 
la supervivencia de 44 millones de árboles que constituyen 
auténticos sumideros de CO2, ¡ojo!, no es ninguna tonte-
ría, en concreto, 1,2 millones de toneladas de CO2, según un 
reciente estudio de la politécnica de Cartagena .

Claro, es verdad y se lo hemos apoyado siempre, usted ha 
interpuesto todos los recursos que había que interponer y más, 
pero eso, aun siendo necesario, en estos momentos no resulta 
suficiente porque la justicia tiene sus ritmos y los ritmos del 
riego, de los regantes, pues, son otros, ellos tienen que regar 
todas las semanas y las sentencias llegan cuando llegan .

Por eso…, es que, además, siguen con el mantra trasno-
chado, no concretamente usted, pero incluso el presidente, 
de la guerra del agua . Claro, yo le sugiero, cuando acabemos 
aquí, se va usted a Alicante, si no han terminado la manifesta-
ción que están llevando a cabo esta mañana, y que les diga: es 
que queremos evitar guerras del agua. Mire, le van a decir: es 
que, si el Consell hiciera su trabajo, igual no estaríamos aquí 
manifestándonos y que el pacifismo hídrico está muy bien, 
pero, cuando te agreden, conforme está haciendo la ministra 
Ribera, pues, uno se tiene que defender. (Aplaudiments)

Mire, se lo he dicho muchas veces, le vamos a apoyar en 
este tema, pero ocurre…, es que ya toca pasar de las pala-
bras a los hechos y hay que exigir al Gobierno de España 
compromisos concretos. Y si la ministra Ribera no pisa la 
provincia de Alicante porque tiene la cobardía de no venir a 
hablar con los regantes ni de recibirlos en el ministerio, pues, 
a lo mejor, usted tiene que ir al ministerio. Si la montaña no 
va a Mahoma, Mahoma irá a la montaña .

¿Sabe qué pasa? Que es que, a estas alturas, del señor Puig 
ya no esperamos nada . Si no planta cara a Pedro Sánchez 
en otros asuntos esenciales para la Comunidad Valenciana, 

tampoco lo va a hacer con el agua. Es que el tema del agua 
le incomoda y, cuando le pregunta, pasa como de puntillas, 
para que no se enfaden en Moncloa.

Entonces, que, a estas alturas, el señor Puig no se haya 
reunido no ya con Pedro Sánchez, sino ni siquiera con la 
ministra, pues, creo que es una buena prueba de esa sumi-
sión. Pero es que usted ha nacido en territorio Tajo-Segura y 
se espera mucha más contundencia de usted .

El director de un medio alicantino, recientemente, aludía a esa 
falta de implicación del Consell en un artículo de opinión que 
llamaba «Trasvase, huevos y bacón». Y es que es verdad, es que 
hay que fijarse en los animales que se necesitan para un plato 
de huevos con beicon. La gallina participa; hoy pone el huevo 
aquí, mañana allá y pasado mañana ya veremos. El otro animal 
se implica y muere en el intento. Pues, en este tema, hay que 
morir en el intento, porque el futuro de la agricultura alicantina 
depende, en estos momentos, de su gestión. Tienen que dar un 
paso al frente, irse al ministerio y decirle a la señora Ribera y, 
luego, a Moncloa, al señor Sánchez: ya está bien, ya está bien, 
sentémonos a negociar, llame a García-Page, llamemos a los 
regantes, lleguemos a un acuerdo, como se hizo con el memo-
rándum. Pero algo tienen que hacer porque, si no hacen, algún 
día, en su epitafio político –que yo espero que sea dentro de 
muchísimos años– dirá: aquí yace la consellera, ilicitana desde 
su nacimiento, bajo cuyo mandato feneció el trasvase Tajo-
Segura. Y, créame, consellera, que eso para usted…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies .

El senyor Ciscar Bolufer:

…no lo queremos.

Así es que sabe que tiene nuestro apoyo, pero hay que dar 
un paso al frente.

Gràcies, senyor president . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Ciscar .

Acabarà..., contestarà a estes últimes qüestions, la conse-
llera. I, amb esta resposta, finalitzarem el nostre ple de hui.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, senyor president .

Mire, señor Ciscar, no se preocupe por lo que dirán de mí. Yo 
no pretendo, en este tema, ganar un concurso de populari-
dad ni ser quien hace el lema más ocurrente en el momento 
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para, efectivamente, meternos de lleno en una guerra del 
agua, de manera partidista. No, es que no me verá ahí.

Y no es cierto, los regantes saben lo que yo estoy haciendo. 
De entrada, no quemar interlocutores. En las negociacio-
nes complicadas y en la política importante y cuando se 
tratan temas de verdad, de trascendencia, normalmente lo 
más inteligente es que haya interlocutores válidos. Yo quiero 
seguir siendo una interlocutora válida para todo el mundo .

De hecho, usted dice: váyase a Madrid. No debió ver que yo, 
la semana pasada, el miércoles, estuve en Madrid con el direc-
tor general del Agua y el secretario de estado, es público. O, 
por ejemplo, que antes de que Carlos Mazón fuera a Murcia 
el otro día, ya estaba convocada la reunión que yo tendré 
con el SCRATS y con el consejero murciano de este mismo 
lunes. Y continuaré yendo a hablar con todo el mundo porque, 
hasta el final, hasta que se tome la última decisión que pueda 
comprometer este trasvase, esta consellera intentará estar en 
ese acuerdo, en el acuerdo que no perjudique los intereses y 
no lanzando soflamas, lanzando lemas o queriendo rentabili-
zar, de manera partidista, esta situación. No me corresponde, 
ni siquiera para intentar aprovechar este momento y aprove-
charme de los regantes para tener esa plataforma de liderazgo 
del partido político que sea. No me verá ahí.

Y, por tanto, esté usted tranquilo. Los regantes saben que 
este gobierno no tiene fisuras en la defensa de este trasvase 
y, sobre todo, que lo está haciendo de la manera en la que 
se hace la política y es teniendo interlocutores que puedan 
llegar al punto que les beneficie. Eso lo saben ellos. De 
hecho, saben y me han dado ese aval para poder hacer ese 
tipo de conversaciones y ese tipo de negociaciones que se 
tienen que hacer, precisamente, para velar por sus intereses. 
Así que no se preocupe, no se preocupe. Con el trasvase, 
como buena ilicitana, como conocedora del tema y como 
responsabilidad que me compete, estaré siempre haciendo 
lo que toca hacer: buena política y no política barata.

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

I, amb esta última intervenció, podíem senyalar que l’epi-
tafi d’esta sessió de ple ha sigut molt positiu, els he de donar 
l’enhorabona. Han fet vostés un bon treball.

Es closa la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

(S’alça la sessió a les 13 hores i 49 minuts)
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